

# 坡向对毛竹主要物理力学性质的影响([PDF](#))

《西北林学院学报》[ISSN:1001-7461/CN:61-1202/S] 期数: 2008年第三期 页码: 179-181 栏目: 木材科学与家具 出版日期: 2008-05-30

Title: Impact of Different Slopes on Main Physical and Mechanical Properties of Bamboo

文章编号: 1001—7461(2008)03—0179—03

作者: 汪佑宏<sup>1</sup>; 卞正明<sup>1</sup>; 刘杏娥<sup>2</sup>; 王传贵<sup>1</sup>; 柯曙光<sup>1</sup>; 徐斌<sup>1</sup>

1. 安徽农业大学林学与园林学院, 安徽合肥230036; 2. 国际竹藤网络中心, 北京100102

Author(s): WAN G You—hong<sup>1</sup>; BI AN Z heng—mi ng<sup>1</sup>; LI U Xi ng—e<sup>2</sup>; WAN G Chuan—gui<sup>1</sup>; KE Shu—hua<sup>1</sup>; XU Bi n<sup>1</sup>

1. School of Forestry & Landscape Architecture , Anhui Agricultural University, Hefei , Anhui 230036, China; 2. International Centre for Bamboo and Rattan, Beijing100102, China

关键词: 毛竹; 物理性质; 力学强度; 坡向

Keywords: bamboo ; physical properties ; mechanical properties ; slope

分类号: S781.9

DOI: -

文献标识码: A

摘要: 研究不同坡向毛竹主要物理力学性质的变化, 为竹材资源合理开发、加工和利用提供理论依据。按照GB / T 15780—1995对毛竹材的气干密度、基本密度、抗弯弹性模量、顺纹抗压强度、抗弯强度进行了测定, 结果表明: 气干密度、基本密度随毛竹轴向高度增加呈增加趋势, 其中, 东北、西南坡向的基本密度分别为0. 699g·c m<sup>-3</sup>和0. 720g·c m<sup>-3</sup>, 气干密度分别为0. 798g·c m<sup>-3</sup>和0. 835g·c m<sup>-3</sup>, 西南坡向毛竹的基本密度、气干密度分别增加了2. 973%和4. 618%, 在0. 05水平上经T—检验差异显著。东北坡向与西南坡向毛竹的抗弯弹性模量、顺纹抗压强度、抗弯强度分别为12368. 28、11244. 71MPa , 55. 858、56. 206MPa 和183. 203、179. 918MPa , 其中, 东北坡毛竹的平均弹性模量较西南坡高9. 08%。

Abstract: According to the China national standard GB / T 15780—1995, the air-dry density, basic density, MOE, compressive strength parallel to grain and MOR of bamboo were measured . The results showed that both air-dry density and basic density increased along with the increase of axial height . The basic density and air-dry density of northeast-facing and southwest-facing slopes were 0. 699g·c m<sup>-3</sup>and 0. 798g·c m<sup>-3</sup>, 0. 720g·c m<sup>-3</sup>and 0. 835g·c m<sup>-3</sup>respectively . The basic density and air-dry density of southwest-facing slope increased by 2. 973%and 4. 618%compared to the values on northeast-facing slope respectively . They were significantly different at 0. 05level in T—test . The MOE, the compressive strength parallel to grain and the MOR of bamboo on northeast-facing and southwest-facing slopes were 12368. 28MPa & 11244. 71MPa , 55. 858MPa & 56.

导航/NAVIGATE

本期目录/Table of Contents

下一篇/Next Article

上一篇/Previous Article

工具/TOOLS

引用本文的文章/References

下载 PDF/Download PDF(3544KB)

立即打印本文/Print Now

推荐给朋友/Recommend

统计/STATISTICS

摘要浏览/Viewed 455

全文下载/Downloads 195

评论/Comments

XML

206MPa and 183. 203MPa & 179. 918MPa respectively. Among them, the MOE on north-east-facing slope bamboo increased by 9. 084%, and the differences of MOE between north-east-facing and south-west-facing slopes were remarkable at 0. 05 level in T-test.

## 参考文献/REFERENCES

- [1] 徐有明, 郝培应, 刘清平. 竹材性质及其资源开发利用的研究进展 [J]. 东北林业大学学报, 2003, 31 (5) : 71—77.
- [2] 江泽慧. 世界竹藤 [M]. 沈阳: 辽宁科学技术出版社, 2002: 9. [3] 张齐生. 竹类资源加工的特点及其利用途径的展望 [J]. 中国林业林产, 2004 (1) : 9—11.
- [4] 张齐生. 以竹代木, 以竹胜木 [J]. 中国木材, 1990, 4 (4) : 31—34.
- [5] 张齐生, 孙丰文. 我国竹材工业发展展望 [J]. 林产工业, 1999, 26 (4) : 3—5.
- [6] 杨云芳, 刘志坤. 毛竹材抗拉弹性模量及抗拉强度 [J]. 浙江林学院学报, 1996, 13 (1) : 21—27.
- [7] GMSSE R D, LIESE W. On the anatomy of Asian bamboos, with special reference to their vascular bundles [J]. Wood Sci. Technol., 1971 (5) : 290—312.
- [8] SUZUKI K, ITOH T. The changes in cell wall architecture during lignification of bamboo [J]. Phyllostachys Aurea Carr. Trees, 2001, 15: 137—147.
- [9] KUMAR S, DOBRIYALP B. Treatability and flow path studies in bamboo [J]. Wood and Fiber Science, 1992, 24 (2) : 113—117.
- [10] MANSUR A. Analysis of calcutta bamboo for structural composite materials [D]. Blacksburg, Virginia: Department of Wood Science and Forest Products at the Thomas M. Brooks Forest Products Center. 2000.
- [11] GB / T15780—1995. 竹材物理力学性质试验方法 [S].
- [12] GB / T2690—2000. 毛竹材 [S].
- [13] 徐有明. 木材学 [M]. 北京: 中国林业出版社, 2006. 18

备注/Memo: 收稿日期: 2007—03—15 修回日期: 2007—05—15 基金项目: 安徽省高校“十五”优秀人才计划资助科研项目 作者简介: 汪佑宏(1970—), 男, 安徽芜湖人, 博士, 副教授, 主要从事生物质材料的基础理论、干燥及改性方向的教学及科研工作。